
Recurs pentru adevăr. 
Cu privire la numărul victimelor din rândul 
populaţiei evreieşti din România în anii 1940-1944 
AURELIAN TEODORESCU 

Şi acum, la sfârşit de veac şi de mileniu, adevărul conferă omenirii dreptul 
de a condamna crimele împotriva evreilor, înfăptuite în anii dominaţiei nazismului 
în Europa. În legătură cu această problemă, de pe poziţii şi din unghiuri de 
abordare diferite, s-a scris o întreagă literatură, s-au făcut filme, s-au organizat 
expoziţii şi muzee, s-au publicat zeci de articole şi studii. În pofida eforturilor 
depuse de-a lungul anilor, stabilirea cu exactitate a numărului victimelor din 
rândul evreilor a rămas mai departe o problemă nerezolvată a istoriei contem
porane. Şi aceasta, poate, şi datorită faptului că în multe lucrări, inclusiv în cele 
privitoare la România, alături de observaţii şi aprecieri întemeiate, întâlnim, din 
păcate, şi multe falsificări grosolane ale realităţii. Semnificativ şi simptomatic 
pentru o astfel de tendinţă este şi acel demers riguros programat al unor istorici 
români sau străini, care au încercat şi încearcă în continuare să acrediteze în lume 
imaginea deformată a unei Românii, care, în anii 1940-1944, ar fi fost, chipurile, 
unul dintre cele mai importante centre ale Holocaustului. La o pîivire mai puţin 
atentă, cititorul neavizat ar putea crede că, într-adevăr, aşa stau lucrurile. În ce ne 
priveşte, găsim că o astfel de aserţiune nu are nici un fel de acoperire în datele şi 
faptele realităţii din ţara noastră din acei ani şi dintotdeauna. Şi aceasta, pentru că 
una din valorile fundamentale ale existenţei poporului român a fost şi este şi astăzi 
omenia sa tradiţională. 

De aceea, nu întâmplător, Mareşalul Ion Antonescu, bun cunoscător al 
istoriei poporului român, popor pe care l-a iubit până la sacrificiu, avea să subli
nieze apăsat că „legile care au cârmuit viaţa neamului românesc au fost legile 
omeniei"1. Într-adevăr, de-a lungul zbuciumatei noastre istorii, străinii care s-au 
aşezat în ţinuturile străjuite de Carpaţi, Dunăre şi Mare şi au contribuit la 
creşterea patrimoniului nostru naţional, potrivit obiceiului păm~ntului s-au 
bucurat de aceleaşi drepturi ca şi populaţia românească majoritară. ln condiţiile 
existente după făurirea statului naţional unitar, în 1918, alături de celelalte 
minorităţi naţionale, evreii se vor integra rapid în societatea românească. Pe 
fondul ascenstunii spre putere a partidelor şi grupărilor politice de extremă 
dreaptă, a intensificării curentului antisemit, spre sfârşitul deceniului al patrulea, 
acest curs va fi însă întrerupt. Faptul că România a intrat tot mai mult în sfera de 
dominaţie a Germaniei hitleriste nu s-a datorat voinţei, intereselor sau dorinţelor 
ei, ci situaţiei extrem de complexe şi contradictorii în care se găsea. Lipsită, 
aşadar, de orice sprijin extern, cu potenţialul economic, demografic şi militar redus 
substanţial şi cu sistemul de apărare complet dezorganizat, în toamna anului 1940 
ea se afla, practic, la discreţia celui de-al treilea Reich german. 

I-a fost dat Mareşalului Ion Antonescu să preia conducerea ţării în acele 
„ceasuri de deznădejde şi prăbuşire"2 , cum mărturisea el în februarie 1941. La 
începutul guvernării sale, sub presiunea Gărzii de Fier, măsurile represive îndrep-

1 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Cabinetul 
Militar. dosar 149/1940, f. 15. 

2 /bidem, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 316/1940. f. 61. 
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tate împotriva evreilor se vor intensifica. Eliminarea din instituţiile statului, 
concedierea din întreprinderi, îngrădirea şi interzicerea exercitării profesiilor 
intelectuale, deposedarea de proprietăţi sunt doar câteva dintre acestea3. Cu 
intenţia vădită de a nu-l supăra pe Hitler şi, mai cu seamă, să nu dea apă la moară 
legionarilor, nici după înăbuşirea rebeliunii din ianuraie 1941, aceste legi nu vor fi 
abrogate. Din cei patru ani cât Mareşalul Ion Antonescu s-a aflat la cârma ţării, 
pentru evrei anul 1941 a fost cel mai greu. Astfel, în lunile iulie
august, din ordinul Ministerului de Interne, toţi evreii valizi, între 18 şi 60 de ani, 
aflaţi în zona cuprinsă între Siret şi Prut vor fi internaţi în lagăre4• Şi tot astfel, la 
sfârşitul lunii august, din dispoziţia Marelui Stat Major, va începe deportarea în 
masă, în Transnistria, a evreilor din Bucovina; vor urma apoi evreii din Basarabia, 
ca mai târziu deportarea să se t,Ktindă şi asupra celor din Vechea Românie5. Dacă 
este adevărat că în anii dictaturii antonesciene au fost întreprinse şi o serie de 
măsuri care au dus la înrăutăţirea situaţiei evreilor, şi este adevărat, tot atât de 
adevărat este şi faptul că, spre deosebire de celelalte ţări aflate sub ocupaţia 
Germaniei hitleriste, problema evreiască a fost abordată de Guvernul român în cu 
totul alţi termeni. 

Exponent al acelei părţi a clasei politice româneşti care nu vedea cu ochi 
buni ascensiunea în plan economic şi financiar a elementelor alogene, în cadrul 

. politicii sale de renaştere naţională, Mareşalul Ion Antonescu va promova un vast 
program de ·românizare în toate domeniile de activitate. Acest program avea în 
vedere, printre altele, şi eliminarea treptată a evreilor din România, nu însă prin 
violenţă, prin exterminare fizică, cum se întâmpla, de exemplu, în Germania 
hitleristă. Definind coordonatele politicii sale în acest domeniu, într-o declaraţie 
din 26 septembrie 1940 acordată ziarului italian „La Stampa", Mareşalul Ion 
Antonescu spunea: ,,Eu voi rezolva problema evreiască în cursul reorganizării 
statului, substituind încetul cu încetul pe evrei cu români ... Bunurile evreilor vor fi 
în mare parte expropriate în schimbul unor indemnizaţii. Evreii, care au venit în 
ţară după 1913, cu alte cuvinte, după a doua parte a războiului balcanic, vor fi 
înlăturaţi de îndată ce aceasta va fi cu putinţă, chiar dacă au devenit cetăţeni 
români, în vreme ce ceilalţi, o repet, vor fi substituiţi încetul cu încetul. Evreii vor 
putea trăi, dar nu vor putea fi beneficiarii resurselor şi bogăţiilor acestei ţări. În 
România trebuie să trăiască şi să fie puşi în valoare mai întâi românii, ceilalţi, dacă 
rămân locuri libere"6. În pofida presiunilor ce s-au exercitat asupra lui de-a lungul 
timpului, nimeni şi ni~ic nu l-au putut clinti pe Mareşal din hotărârea sa de a 
rezolva în acest fel problema evreiască. Prin aceasta nu vrem să se înţeleagă că în 
anii 1940-1944, în România, nu au fost şi victime în rândul populaţiei evreieşti. 
Aceste victime au existat, într-adevăr. Şi totuşi, cum vom vedea, tocmai datorită 
modului în care el, Mareşalul Ion Antonescu, a înţeles să soluţioneze această 
problemă, cei mai mulţi evrei din România, am putea spune, fără pericolul de a 
greşi, marea lor majoritate, vor fi salvaţi de la o moarte sigură. Celor ce au uitat 

3 Evreii din România între anii 1940-1944. voi. I. Legislaţia antievreiascA, Bucureşti. Editura 
Hasefer. 1993. p. 63-99. 

4 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, fond Ministerul de Interne, Direcţia Administraţiei de 
Stat. dosar 15/1941. f. 2. 

5 Ibidem, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri. Cabinetul Militar. dosar 163/1940, f. 87; vezi 
şi Radu Lecca. Eu i-am salvat pe evreii din România, Bucureşti. Editura Roza Vânturilor, 1993. p. 167. 

6 Arhivele Naţionale Istorice Centrale. fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 
325/1940, f. 13. 
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sau vor să uite acest adevăr le reamintim că un asemenea „miracol" s-a înfăptuit în 
condiţiile în care Berlinul avea deja elaborat un detaliat program pentru aplicarea 
,,soluţiei finale" în România 7. 

Nu este lipsit de importanţă să mai arătăm că atunci când, de la înalta 
tribună a Parlamentului, cu prilejul unei vizite în ţara noastră, Alexandru Safran, 
Rabin Şef al Cultului Mozaic în acei ani, spunea că „România ... se situează în 
rândul acelor puţine ţări europene cotropite de armatele lui Hitler, ca Bulgaria, 
Danemarca, Finlanda, care nu şi-au trimis copiii de obârşie evreiască să piară în 
gazul şi focul de la Auschwitz"8, acesta nu făcea decât să recunoască o realitate de 
necontestat şi, în acelaşi timp, să aducă un cald şi binemeritat omagiu unui popor 
atât de generos. 

A încerca o evaluare a numărului victim•lor omeneşti a fost, în toate 
timpurile şi pentru orice om de bună-credinţă un dureros, foarte dureros exerciţiu. 
Cu excepţia, se înţelege, a unor protagonişti ai crimei, printre care şi Eichmann, 
care, cu un cinism greu de egalat, spunea cândva: ,,O sută de morţi înseamnă o 
catastrofă, cinci milioane nu înseamnă decât o statistică"9. În condiţiile în care azi, 
în lume, proliferează din nou grupările şi partidele de orientare fascistă, a ţine 
mereu trează conştiinţa oamenilor, ca niciodată asemenea crime să nu mai fie 
posibile, este mai mult decât o obligaţie, este o datorie. 

Cu sublinierea că problema pe care o dezbatem nu a fost pentru noi doar o . 
problemă de „sţatistică", vom începe prin a spune că cea dintâi greutate cu care 
ne-am confruntat a fost aceea a evaluării cât mai corecte a numărului evreilor 
trăitori în ţara noastră în preajma celui de-al doilea război mondial. Şi aceasta 
pentru că documentele care ne-au stat la dispoziţie nu ne-au oferit, de cele mai 
multe ori, decât informaţii contradictorii. 

În pofida unui asemenea neajuns, bizuindu-ne pe ceea ce se ştie cu certitu
dine, şi anume că în 1930, în România, existau 728 118 evrei10 şi ţinând seama că 
în intervalul 29 decembrie 1930-1 ianuarie 1940 mişcarea naturală a populaţiei 
evreieşti s-a soldat cu un excedent de 6 786 de suflete11 , am ajuns la concluzia că la 
începutul anului 1940, în România, se găseau 734 901 evrei. În ceea ce priveşte 
numărul evreilor din România în anul 1930, în epocă au mai circulat, desigur, şi 
alte cifre. Una dintre acestea este şi cea de 756 OOO, stabilită de Centrala Evreilor, 
pe baza recensământului din mai-iunie 194212 . Numai că această cifră nu 
reprezintă altceva decât o încercare de reconstituire a unei realităţi existente 
totuşi cu 12 ani în urmă. De aici şi rezervele noastre faţă de o asemenea cifră. 

Ca urmare a faptului că în vara şi toamna anului 1940, România va fi nevoită 
să facă importante cesiuni teritoriale, datele problemei se vor modifica simţitor. 
Astfel, potrivit unui studiu elaborat în 1942, în vreme ce în România rămăseseră 

7 Radu Lecca. op. cit., p. 63-99. 
8 „Monitorul Oficial al României", Panea a II-a, Dezbateri Parlamentare. Senatul. anul VI, 

nr. 47 din 7 aprilie 1995. 
9 Cf. Ioan Grigorescu, Cuvânt înainte la lucrarea lui Simon Wiesenthal. Asasinii printre noi, 

Bucureşti. Editura politică. 1969. p. 13. 
10 Dr. Sabin Mllnuilă, Studiu etnografic asupra populaţiei României. Bucureşti. Editura 

Institutului Central de Statistică. 1940. p. 35. 
11 Arhivele Naţionale Istorice Centrale. fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 

397/1940, f. 7. 
12 Breviarul statistic al populaţiei evreieşti din România, Bucureşti, 1943, p. 9; Arhivele 

Naţionale Istorice Centrale, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Cabinetul Militar, dosar 20/1942, 
f. 4; Ibidem, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 397/1940, f. 1. 
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doar 313 089 evrei, în teritoriile smulse din trupul tării prin forţă şi dictat se aflau 
415 028 evrei, din care 275 419 în provinciile anexate de Uniunea Sovietică, 
respectiv 68 630 în Bucovina de Nord, 1 931 - în regiunea Herta-Dorohoi şi 
204 858 în Basarabia, 138 OOO în Transilvania de Nord, cedată Ungariei horthyste, 
şi 807 în Cadrilater, teritoriu intrat sub administraţia Bulgariei 13. 

Direcţia Centrală de Statistică, într-o încercare din 1945 de prelucrare a 
datelor primare oferjte de recensământul din 6 aprilie 1941, ajungea şi ea la o cifră 
aproape identică 14. In ceea ce priveşte Centrala Evreilor, pe baza recensământului 
din mai-iunie 1942, aceasta punea în circulaţie cifre cu mult mai mari: 763 741 la 
1 iunie 1940 şi 485 102 după rapturile teritoriale din acel an 15. 

Pentru perioada ce a urmat, în viziunea aceleiaşi Centrale a Evreilor, 
situaţia se prezenta astfel: 292 149 în 194216, 289 952 la 1 ianuarie 194311, 288 488 
la 1 iulie 194318 şi 287 804 la 1 noiembrie 194319. În sfârşit, şi aceasta este foarte 
important, potrivit unui studiu elaborat de Marele Stat Major în aprilie 1944, 
numărul evreilor la acea dată era de 350 OOO de oameni20. 

O altă problemă ce a stat în atenţia noastră a fost aceea a modificărilor, sub 
raport demografic, intervenite în situaţia populaţiei evreieşti în timpul şi ca 
urmare a ocupaţiei sovietice în Basarabia şi Bucovina de Nord. Când am trecut la 
examinarea acestei probleme, ştiam că aici existau, aşa cum am şi menţionat, 
275 419 evrei. Ceea ce nu ştiam era numărul lor la revenirea administraţiei 
româneşti. De un real ajutor în această privinţă au fost pentru noi rezultatele 
inventarierii bunurilor şi populaţiei evreieşti, efectuată de Guvernul român în 
lunile august-septembrie 1941. Potrivit datelor înregistrate cu acest prilej, 
numărul total al evreilor era de 60 708, din care 54 367 în Bucovina de Nord 
inclusiv Hotinul şi 6 341 în Basarabia, fără judeţul Hotin21 . Prin trecerea 
Bucovinei de Sud şi a judeţului Dorohoi la Guvernământul Bucovinei, la aceştia 
s-au adăugat şi evreii înregistraţi la Recensământul general al României din 
6 aprilie 1941. De aceea, după această reorgan.izare administrativă, comparativ cu 
tabloul înfăţişat de inventarierea din august-septembrie 1941, situaţia apare 
întrucâtva modificată. Astfel, într-un raport al Institutului Central de Statistică din 
septembrie 1942. se preciza că: ,,În toamna anului 1941 amândouă guvernămintele 
aveau un total de 90 395 evrei, din care 84 054 în Guvernământul Bucovinei şi 6 
341 în cel al Basarabiei"22. Dacă aceasta era situaţia la 1 septembrie 1941, un an mai 
târziu, ca urmare a deportărilor efectuate, în cele două guvernăminte se mai aflau 
doar 20 060 evrei. din care 19 089 în Bucovina şi 971 în Basarabia23. Pentru a afla 

13 Dr. Sabin Mănuilă. Modificări produse în populaţia României prin ocuparea teritoriilor de 
ciltre U.R.S.S., Ungaria şi Bulgaria (datele recensământului din 1930), extras din „Analele Institutului 
Statistic al României". voi. I. Bucureşti, 1942, p. 341-343. 

1~ Alţii şi nedeclara1ii. pe localităţi, completare la cifrele din volumul: Recensimântul general al 
României din 6 aprilie 1941, date sumare provizorii, Bucureşti, 1945, p. 1. 

15 Breviarul statistic al populaţiei evreieşti ... , p. 9. 
16 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, fond Centrala Evreilor din România, dosar 

269/1943. f. 6. 
17 Ibidem. 
18 Ibidem, f. 17. 
19 Ibidem. 
20 Ibidem, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 12/1944, f. 237. 
21 Ibidem, dosar 20/1942. f.. 9; Ibidem, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri. Cabinetul 

Militar. dosar 149/1942, f. 217. 
22 Ibidem, dosar 149/1942, f. 217. 
23 Jbidem. 
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numărul lor imediat după eliberarea celor două provincii de sub ocupaiia 
sovietică, a trebuit să luăm în discuţie o altă problemă, la fel de importantă, şi 
anume pe cea privind deportarea evreilor în Transnistria. În legătură cu aceasta, 
într-un raport din 10 septembrie 1942 al Institutului Central de Statistică se arată 
că „au fost deportaţi prin grija acestor Guvernăminte un total de 70 335 evrei şi 
anume: 64 965 din Bucovina şi 5 370 din Basarabia. Aceasta în afară de cei 41 742 
evrei deportaţi între timp din ghetoul din Chişinău şi din lagărele Secureni, 
Edineţ, Mărculeşti şi Vârtejeni, ceea ce revine un total de 112 077 evrei depor
taţi"24. Dar cum în septembrie 1942 în cele două provincii se mai găseau totuşi 
20 060 evrei, aceasta înseamnă că la revenirea administraţiei româneşti numărul 
lor era de 132 137. Dintr-un alt raport al Institutului Central de Statistică. din 
25 septembrie 1942, rezultă însă că „din Bucovina au fost deportaţi 90 334 evrei, 
iar din Basarabia 56 089"25. Adăugându-i şi pe cei 20 060 menţionaţi mai sus, se 
poate spune că în momentul revenirii acestor provincii la patria-mamă nu erau 
doar 132 137, ci 166 483 de evrei. Considerând această cifră ca fiind adevărată, şi 
nu avem motive să credem altfel, deoarece majoritatea surselor documentare fac 
trimiteri în jurul cifrei de 160 OOO, rezultă că în timpul ocupaţiei sovietice au 
dispărut 108 936 evrei. Din motive ştiute şi mai puţin ştiute o asemenea dispariţie 
a fost trecută sub tăcere de către specialiştii în domeniu. A venit vremea, credem 
noi, să spunem că această situaţie s-a datorat, pe de o parte, măsurilor de depor
tare sau înrolare forţată în armată luate de autorităţile de ocupaţie, iar pe de altă 
parte, exodului voluntar al populaţiei evreieşti, ca urmare a retragerii armatei 
sovietice26. Conştient de faptul că în stabilirea numărului de victime din rândul 
populaţiei evreieşti nu se poate face abstracţie de cei plecaţi cu trupele sovietice, 
însuşi autorul lucrării Cartea neagră. Fapte şi documente. Suferinţele evreilor din 
România. 194~1944, l-am numit pe Matatias Carp, scria: ,,S-ar putea obiecta că 
aceste cifre nu oglindesc realitatea, deoarece nu s-a ţinut cont de numărul evreilor 
refugiali (cu trupele sovietice - n.a.)•ta începutul războiului"27. 

Înainte de a trece la prezentarea propriilor noastre concluzii, vom menţiona 
că în legătură cu dimensiunile fenomenului deportării evreilor în Transnistria, în 
documentele vremii întâlnim cifre între 70 OOO şi 200 00028. Pentru Basarabia şi 
Bucovina de Nord cifra cu care vom opera este tot cea de 146 423 de deportaţi29. 

Cât priveşte Vechea Românie, potrivit datelor oferite de Raportul prezentat 
de Comunitatea Evreilor din România la Congresul de la Paris, din 1946, aceasta 
va fi 29 93,30. Din coroborarea acestor cifre, rezulta ca numarul evreilor deporta11 
în Transnistria a fost de 176 358 de persoane. Câţi dintre ei au reuşit să supra
vieţuiască? - aceasta este o altă întrebare la care vom încerca să dăm răspuns. 

24 Jbidem, f. 217-218. 
25 Ibidem, f. 259. 
26 Ibidem, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Cabinetul Militar. dosar 20/1942, f. 15: 

Ibidem. fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 481/1944, f. 65; Vezi şi interviul acordat revistei 
.,22" de dl. Radu loanid. directorul Registrului Naţional al supravieţuitorilor Holocaustului la „Muzeul 
Holocaustului" din S.U.A .• interviu publicat în numărul din 9--13 februarie 1993 al revistei. 

27 Matatias Carp. Cartea neagrli. Fapte şi documente. Suferinţele evrei/or din România 
1940-1944, voi. I, Bucureşti. Socec Co/SAR Dacia Traiană, 1946, p. 19. 

28 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 86/1941, 
f. 323-324; Ibidem, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Cabinetul Militar, dosar 149/1942, f. 218. 
Ibidem. fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 481/1944, f. 66; Matatias Carp, op. dr., voi. I. p. 19. 

29 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri. Cabinetul 
Militar, dosar 149/1942, f. 259. 

30 Biblioteca Academiei Române, Arhiva Istorică, fond XXIV. dosar 3553, f. 9. 
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În opinia unor cercetători, la 1 septembrie 1943, din cei 126 OOO de evrei 
deportaţi în Transnistria, doar 51 OOO se mai aflau în viaţă31 . Pe de altă parte, 
dintr-un document de arhivă aflăm însă că, în octombrie 1943, numărul 
supravieţuitorilor era de 78 OOO de persoane, din care: 25 OOO de bărbaţi, 33 OOO de 
femei şi 20 OOO de copii de ambele sexe32. Oricum ar fi, în condiţiile înfrângerilor 
de pe front, a repetatelor intervenţii ale unor oameni politici sau lideri ai 
Comunităţii Evreilor, la 12 noiembrie 1943, Consiliul de Ordine Publică hotăra 
readucerea lor în ţară33_ 

Informat că armata germană în retragere a trecut la exterminarea populaţiei 
evreieşti, la începutul anului 1944, Mareşalul Ion Antonescu a dat ordin ca evreii 
din Transnistria să fie evacuaţi în regiunea Vijniţa34 . Această măsură va face ca ei 
să nu aibă soarta tragică a celor din Bielorusia sau Polonia, pe care nemţii i-au 
masacrat în masă. 

Să presupunem că cifra adevărată a supravieţuitorilor este cea de 78 flOO şi 
să admitem că toţi aceştia se vor reîntoarce în ţară în cursul anului 1944. Intr-o 
astfel de situaţie, rezultă că în lagărele din Transnistria au pierit 98 358 de evrei . 
.,În anii războiului acesta întins pe toată suprafaţa pământului - îi scria, la 
4 februarie 1944, fostului coleg de şcoală, arhitectul Clejan, Mareşalul Ion 
Antonescu - evreii nu pot fi scutiţi de suferinţe, de asprime şi mizeriile la care este 
supusă aproape întreaga omenire. Dacă din lipsa de hrană şi din cauza traiului în 
condiţii insuficiente cad şi vieţi evreieşti, aceasta nu înseamnă că legile de 
neînfrânt ale războiului, pe care nu noi l-am provocat, supun şi pe evrei la plata 
tributului lor de sânge"35. Ar mai trebui, poate, să adăugăm că numărul victimelor 
ar fi fost şi mai mare dacă la 17 noiembrie 1943 Mareşalul Ion Antonescu nu ar fi 
ordonat Ministerului de Interne să-şi intensifice măsurile de protecţie şi să 
prevină, totodată, autorităţile militare germane că nu va tolera nici o încercare de 
a extermina pe evreii deportaţi în Transnistria36. 

Aşa cum ne-am străduit să arătăm şi mai înainte, nu puţine au fost măsurile 
pe care Guvernul român le-a luat împotriva evreilor în anii 1940-1944. 

Şi cu toate acestea, în încercarea lor de a supravieţui, mulţi evrei din ţările 
ocupate de Germania hitleristă şi-au îndreptat privirile spre România. În cazul în 
care Guvernul român i-ar fi exterminat în masă pe evrei, aşa cum se mai susţine în 
unele lucrări şi studii, ne întrebăm noi: ar mai fi venit ei oare în ţara noastră? Este 
foarte puţin probabil. Şi încă ceva: cum este cu putinţă ca unii să uite aşa de 
repede acel „Drum al vieţii" de lângă Cluj, sau din alte părţi ale ţării, pe unde, cu 
ajutorul unor oameni de omenie, cum este şi profesorul Raoul Şorban, au reuşit să 
treacă în România şi să scape din ghearele morţii? Atunci când eşti interesat, se 
pare că da, este posibil! Ne face plăcere să o spunem, şi ace~sta contează până la 
urmă, că tot mai multe personalităţi ale Comunităţii Evreilor din România şi de 
pretutindeni şi-au făcut o datorie de conştiinţă din a recunoaşte contribuţia 
poporului român la salvarea evreilor în acele vremuri de restrişte. In împrejurarea 

31 Vezi interviul acordat de dl Radu loanid revistei „22" ... : vezi şi Matatias Carp. op. cit., 
voi. I. p. 19. 

32 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, dosar 
481/1944, f..66. 

33 //:tidem, f. 81. 
34 Radu Lecca, op. cit., p. 287. 
35 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Cabinetul 

Militar, dosar 163/1940, f. 98. 
36 Ibidem. 
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în care cei mai mulţi evrei au trecut frontiera în mod fraudulos, a încerca să te 
plasezi pe teritoriul exactităţii devine un obiectiv greu de atins. Pentru a ne forma, 
totuşi, o imagine aproximativă asupra dimensiunilor imigrării, să amintim că 
numai în cele şapte luni ce au precedat actul de la 23 august 1944 au trecut 
frontiera României 51A 537 de evrei cetăţeni străini, în marea lor majoritate din 
Polonia şi Ungaria37. In ce-i priveşte pe evreii polonezi, este bine să relevăm că 
autorităţile româneşti au refuzat să-i predea germanilor, tocmai pentru că acestea 
ştiau foarte bine că singura sancţiune ce exista pentru ei era de a fi imediat 
împuşcaţi. Deşi în mai 1944, la insistenţele Germaniei hitleriste, Guvernul român a 
adoptat o lege care prevedea pedeapsa cu moartea pentru orice evreu ce ar trece 
în mod fraudulos frontiera, şi evreii din Ungaria s-au bucurat de aceeaşi înţelegere 
şi bună primire. 

Concomitent cu primirea miilor de evrei din Europa ocupată de nazişti, 
Guvernul român va depune eforturi la fel de mari şi pentru asigurarea condiţiilor 
necesare în vederea emigrării lor în alte ţări ale lumii. În memoriul privind 
măsurile luate de statul român pentru soluţionarea problemei evreieşti înaintat 
Legaţiei Germaniei la Bucureşti, la 12 martie 1943, se preciza că: ,,pentru rezol
varea deplină a problemei evreieşti în România exista numai o singură soluţie: 
emigrarea. Această emigrare este şi astăzi posibilă, întrucât ţările anglo-saxone 
permit imigrarea în anumite regiuni. Există numai problema finanţării acestei 
emigrări. care cade în sarcina evreilor din ţară şi a orgnaizaţiilor evreieşti din 
străinătate şi realizarea tehnică a emigrării, care poate să aibă loc fie pe uscat, prin 
Bulgaria şi Turcia, fie pe mare, caz în care vor fi folosite vapoare de mic tonaj, noi 
dispunând de un mare număr de astfel de mijloace de transport"38. În spiritul 
celor de mai sus, încă la 8 ianuarie 1941, Mareşalul Ion Antonescu cererea orga
nelor abilitate prin lege „să înlesnească plecarea evreilor pentru a descongestiona 
ţara"39. Cât priveşte mijloacele financiare necesare îndeplinirii acestui obiectiv, pe 
o notă din 10 ianuarie 1942 a Ministerului de Finanţe, el punea următoarea 
rezoluţie: ,,Aprob. Să treacă la executare. Suma trebuie să fie maximum patruzeci 
mii Iei pentru cei săraci, iar pentru ceilalţi trebuie să fie proporţional cu averea pe 
care evreul a agonisit-o în ţară"40. 

Ca şi în cazul imigrării, şi în ceea ce priveşte emigrarea, numărul evreilor nu 
poate fi stabilit cu exactitate. Tot ceea ce putem spune în legătură cu această 
problf;_mă este doar că numărul lor a fost de ordinul miilor41. 

In ecuaţia cu mai multe necunoscute a determinării numărului victimelor 
din rândul populaţiei evreieşti în anii 1940-1944, stabilirea răspunderii ce revine 
trupelor germane ocupă, indiscutabil, un loc de primă mărime. 

Deşi nu am dispus de suficiente mărturii documentare, convingerea noastră 
este că, în raport cu trupele germane, răspunderea ce revine unor autorităţi militare 
şi civile româneşti este incomparabil mai mică. Mai întâi, pentru că în Transnistria 
nu au existat mijloace de exterminare în masă a evreilor deportaţi. Şi apoi 
pentru că numărul celor căzuţi victimă unor masacre otganizate a fost relativ mic, 

37 Biblioteca Academiei Române, Arhiva Istorică. fond XXIV, dosar 3553, r. 12. 
38 Emigraţia populaţiei evreieşti din Romiinia în anii 1940-1944. Culegere de documente din 

Arhiva Ministerului Afacerilor Externe al României, Bucureşti, Editura Silex, 1993, p. 30 .. 
39 Arhivele Nationale Istorice Centrale. fond Preşedintia Consiliului de Miniştri, Cabinetul 

Militar. dosar 163/1940. f. 40. 
40 Ibidem, f. 46; Ibidem, fond Preşedintia Consiliului de Miniştri, dosar 143/1942. f. 72. 
41 Ibidem, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri. dosar 12/1944. f. 170; vezi şi Radu Lecca, op. 

cit., p. 221-225; 242-254. 
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în comparaţie cu numărul total al morţilor. Ni se pare necesar şi oportun, totodată, 
să adăugăm că atunci când aceste masacre au avut totuşi loc, ele au fost organizate 
aproape în exclusivitate de trupele germane. Şi pentru a nu fi nici un dubiu în 
această privinţă, să amintim, fie şi numai că pe raza judeţului Berezovca, la 12 mai 
1942, poliţia germană a împuşcat 4 047 evrei42, sau că din cei 3 OOO de evrei predaţi 
de autorităţile române trupelor germane, în august 1942, pentru a fi folosiţi la 
muncă, aproape nici unul nu a supravieţuit43. 

O altă categorie de victime din rândul evreilor au constituit-o cei ucişi în 
timpul incidentelor ce au avut loc între unele elemente din rândul populaţiei 
evreieşti şi armata română cu prilejul retragerii acesteia din Basarabia şi Bucovina 
de Nord. Dincolo de faptul că aceste victime nu pot fi puse nici într-un caz pe 
seama dictaturii antonesciene, este la fel de important să arătăm că incidentele 
amintite sunt departe de a fi o „legendă"44, sau „mistificări necesare creării unui 
climat antievreiesc"45, cum se mai susţine pe ici, pe colo. 

Dintre numeroasele documente de arhivă care dovedesc că, într-adevăr, aşa 
stau lucrurile, vom menţiona doar câteva. Primul dintre acestea este raportul din 
30 iunie 1940 al Corpului de grăniceri, adresat Marelui Stat Major: ,,Cu ocazia 
evacuării oraşului Cernăuţi - se arată în acest raport - evreii s-au dedat la acte de 
terorism, în special contra ofiţerilor, împiedicând orice revenire a mijloacelor de 
transport pentru evacuare"46. 

Într-un alt raport. de această dată al Comandamentului Cavaleriei Corpului 
3 armată, se semnala, de asemenea, că „am avut ciocniri cu trupele motorizate 
sovietice şi cu bande armate jidoveşti în regiunea Călăraşi, judeţul Lăpuşna, am 
pierderi în ofiţeri, subofiţeri, trupă şi mult material"47. Şi exemplele ar putea 
continua. Asemenea manifestări au provocat, în mod firesc, o puternică stare de 
indignare în rândul ostaşilor români. Astfel, într-un raport al organelor de 
informaţii ale Armatei a 4-a se arată că: ,,În general, armata şi populaţia evacuată 
din Basarabia îşi manifestă revolta contra evreilor. Nu sunt excluse şi manifestări 
antisemite mai grave din partea armatei"48. Cu toate măsurile luate de Marele 
Stat Major, în unele localităţi populaţia evreiască a fost atacată, ceea ce a dus la 
pierderi de vieţi omeneşti şi la distrugerea unor bunuri materiale. Aşa s-a 
întâmplat, printre altele, la Gaiali şi Dorohoi în zilele de 30 iunie şi respectiv 1 
iulie 1940, când, după unii autori, 450 de evrei au fost împuşcaţi49. În scrisoarea 
din 21 octombrie 1941, adresată dr. W. Filderman, preşedintele Federaţiei 
Uniunilor de Comunităţi Evreieşti din România, în cunoscutu-i stil direct, fără 
menajamente, Mareşalul Ion Antonescu ţinea să precizeze că „potrivit unei 
tradiţii, voiţi să vă transformaţi şi de astă dată din ac_uzaţi în acuzatori, făcându-vă 
că uitaţi situaţiile pe care le plângeţi (este vorba de aceste incidente - n.n). Să-mi 

42 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Cabinetul 
Militar, dosar 107/1941. f. 306. 

43 Matatias Carp, op. cit., voi. III, p. 281-282. 
44 Mihai Pelin, Legendă şi adevăr, Bucureşti, Editura Edart, 1994. 
45 Vezi dreptul la replică intitulat Adevăr şi legendă, apărut în revista „Totuşi iubirea", din 

16-23 februarie 1996, sub semnătura dlui Teodor Wehler, vicepreşedinte al Fundaţiei istorice 
dr. Filderman. 

46 Cf. Ioan Scurtu, Constantin Hlihor. Anul 1940. Drama românilor între Prut şi Nistru, 
Bucureşti. Editura Academiei de Înalte Studii Militare, 1992, p. 55. 

47 Ibidem, p. 60. . 
48 Ibidem, p. 73. 
49 Vezi interviul acordat revistei „22" de dl Radu Joanid .... 
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daţi voie să vă întreb şi prin dumneavoastră să întreb pe toţi coreligionarii 
dumneavoastră care au aplaudat cu atât mai frenetic cu cât suferinţele şi loviturile 
primiţ de noi erau mai mari. Ce aţi făcut dumneavoastră anul trecut, când aţi auzit 
cum s-au purtat evreii din Basarabia şi Bucovina faţă de trupele româneşti care se 
retrăgeau şi care până atunci apăraseră liniştea şi belşugul acelor evrei? Vă 
reamintesc eu: Înainte chiar de apariţia trupelor sovietice, evreii, ce apăraţi, din 
Basarabia şi Bucovina, au scuipat ofiţerii noştri, le-au smuls epoleţii, le-au rupt 
uniformele şi când au putut au omorât mişeleşte soldaţii cu bâtele ... Sunt fapte ce 
se cunosc, pe care le cunoaşteţi desigur şi dumneavoastră şi pe care le puteţi afla 
oricând în amănunt"50. 

În răstimpul cât legionarii au fost vremelnici aliaţi ai Mareşalului în opera de 
guvernare, aceştia s-au dedat la jefuirea, maltratarea şi, mai ales, la asasinarea 
unor evrei. Astfel, numai în cursul lunii noiembrie 1940 ei au asasinat 4 evrei la 
Bucureşti, 11 la Ploieşti, 1 la Hârşova, la 17 ianuarie 194151, ca în zilele rebeliunii 
să mai ucidă alţi 11852. 

Cei mai mulţi evrei îşi vor pierde viaţa însă în timpul evenimentelor de la 
Iaşi, din zilele de 29 şi 30 iunie 1941. Ca şi în alte probleme de ordin general, şi în 
această privinţă estimările se înscriu într-o variabilă crescătoare, de la 323353 şi 
până la 12000 de victime54. 

Stabilirea numărului pierderilor de vieţi omeneşti din rândul evreilor în 
timpul acestor evenimente constituie, desigur, un lucru important. Dar, a te 
mulţumi numai cu atât înseamnă a spune doar jumătate de adevăr. De aceea, în 
condiţiile în care unele „voci" afirmă cu tot mai multă insistenţă că, alături de 
trupele germane, autorităţile române şi-au adus o „contribuţie" însemnată la 
uciderea a mii de evrei, a clarifica şi cine au fost autorii acestor crime fără 
precedent până atunci în România capătă importanţa unei probleme de interes 
naţional. Awând mereu în vedere o asemenea cerinţă şi bazându-se pe o solidă 
bază documentară, unii autori şi-au propus şi, după părerea noastră, au şi reuşit să 
demonstreze nu numai că, în realitate, numărul victimelor a fost cu mult mai mic, 
dar şi că vinovaţi de moartea a câtorva mii de evrei au fost, în primul rând, 
germanii, care, aici, la Iaşi, au înfăptuit ceea ce se cheamă o crimă cu premeditare. 
Spre surprinderea noastră, sunt şi unii care contestă justeţea unei astfel de 
concluzii. Din mulţimea de documente referitoare la aceste evenimente, vom 
apela doar la unul singur, care, după părerea noastră, este lămuritor pe deplin. 
Este vorba de darea de seamă asupra situaţiei interne pe perioada 27 iunie - 27 
iulie 1941, întocmită de E. Giosanu, inspector regional de poliţie la Iaşi. Din acest 
document. în mod dec:isebit ne-11 reţinut 11tenti11 preci~area dupli c11re „soldaţii 
germani din organizaţia Todt, pretinzând că s-au omorât, de evrei, doi soldaţi de
ai lor, au mitraliat parte din evrei, cu care ocazie au fost omorâţi 500 de inşi, iar 
atţii răniţi"55 . Ne-a mai reţinut, de asemenea, atenţia informaţia, potrivit căreia, 
„ln cursul zilei de 30 iunie soldaţi şi elemente militare răzleţe au mai împuşcat 50 
evrei"56. Ceea ce rezultă din acest important document, dincolo de o discutabilă 
apreciere a numărului victimelor, este că tocmai trupele germane au fost acelea 
care au provocat aceste evenimente, că tot ele i-au masacrat pe evrei şi, în fine, că 

so Arhivele Naţionale Istorice Centrale. fond Preşedinţia Consiliului de Miniştri. dosar 
325/1940. f. 111-112. 

51 Matatias Carp. op. cit., voi. I. p. 25. 
52 Aurică Simion, Regimul politic din Rom§nia în perioada septembrie 1940 - ianuarie 1941, 

Cluj-Napoca, Editura Dacia, 1976, p. 253. 
53 A. Kareţki, M. Covaci, Zile îns§ngerate la laşi, 1941, 8uCJ,1reşti, Editura politică, 1978, p. 103. 
54 Vezi interviul acordat de dl Radu loanid revistei „22" ... 
ss Cf. A. Kareţki, M. Covaci. op. cit., p. 103. 
56 Ibidem. • 
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la această acţiune au participat, e adevărat, şi „soldaţi şi elemente militare răzleţe" 
româneşti. Străin de cele întâmplate în acele zile la Iaşi, într-un ordin circular din 4 
iulie 1941, adresat tuturor comandamentelor de arme, Mareşalul Ion Antonescu 
aprecia că aceste evenimente „au pus armata şi autorităţile într-o-lumină cu totul 
nefavorabilă ... Ruşinea - adăuga el - este şi mai mare când, soldaţi izolaţi, din 
proprie iniţiativă şi de mai multe ori, numai în scopul de a jefui sau maltrata, atacă 
populaţia evreiască şi omoară la întâmplare, astfel cum a fost cazul la Iaşi"57. Pe 
lângă o corectă apreciere a semnificaţiei acestor evenimente, din acest ordin 
răzbate, totodată, şi hotărârea sa de a lua toate măsurile ca astfel de fărădelegi să 
nu se mai repete58. 

În sfârşit, dar nu în ultimul rând, în stabilirea cifrei privind victimele din 
rândul populaţiei evreieşti în anii 1940-1944. am avut în vedere, cum era şi firesc, 
şi situaţia din teritoriul vremelnic cedat al Transilvaniei de Nord. Nu este rostul 
acestor rânduri să prezinte pe larg crimele înfăptuite de horthyşti împotriva 
evreilor în această parte de ţară. Ceea ce vrem să se reţină este doar că prin zelul 
cu care au aplicat planul „soluţiei finale", ei i-au depăşit până şi pe nazişti. 

Aşa şi numai aşa se explică de ce, în raport cu numărul evreilor, pierderile 
de vieţi omeneşti din rândul acestora au fost aici, în Transilvania de Nord, cele mai 
mari din România. 

Astfel, din cei 165 061 de evrei câţi existau înainte de deportare. în mai 1944, 
s-au mai reîntors în Transilvania de Nord doar 15 769, iar alţi 10 OOO vor pleca în 
diferite ţări ale lumii59_ 

La capătul demersului nostru asupra unei probleme atât de importante, să 
ne fie permis, chiar şi pentru o clipă, să vă reţinem atenţia şi în ceea ce priveşte 
modul în care a fost şi continuă, din păcate, să fie etichetat de unii cel ce a fost 
Mareşalul Ion Antonescu. Astfel, nici mai mult, nici mai puţin, s-a spus despre el 
că este un veritabil „precursor" al lui Hitler în aplicarea „soluţiei finale", sau, ceea 
ce este şi mai grav, că este un adevărat „călău" al poporului evreu. Nu sunt şi nici 
nu pol fi, după părerea noastră, acuzaţii mai nedrepte. Că în anii 1940-1944 
Mareşalul Ion Antonescu a întreprins o serie de măsuri îndreptate împotriva 
evreilor, este, repetăm, un lucru adevărat. Dar de aici şi până a susţine că el a fost 
un „precursor" al lui Hitler în aplicarea „soluţiei finale", sau că a fost „călău" al 
poporului evreu este o distanţă enormă, comparabilă cu aceea de la adevăr la 
falsificarea lui premeditată . .,În timp ce floarea aristocraţiei germane, generalii şi 
feldmareşalii acoperiţi de medalii şi decoraţii stăteau smirnă în faţa lui (Hitler -
n.n.) şi tremurau, iar el făcea spume şi alerga de la un capăt la altul al încăperii -
se arăta într-o lucrare apărută nu de mult - Antonescu i-a ţinut piept în propriul 
bârlog de la Berchtesgaden: dârz, cu modestia cuvenită, a scăpat de la moarte 
câteva sute de mii de evrei"60_ Aceste cuvinte, pline de adevăr, ce aparţin lui 
Nicolae Steinhardt, scriitorul şi gazetarul ce a cunoscut foarte bine situaţia evreilor 
în anii dictaturii antonesciene, se constitue, după părerea noastră, într-o dreaptă şi 
viguroasă replică la adresa acestor critici excesivi ai Mareşalului Ion Antonescu. 
La fel stau lucrurile şi atunci când unii cercetători susţin că abia după catastrofa 
militară de la Stalingrad el se va angaja în salvarea populaţiei evreieşti. 

57 Arhiva Ministerului Apărării Naţionale, fond Marele Cartier General, dosar 3828/1941, 
f. 89. 

58 Ibidem. 
59 Martiriul evreilor din România, 1940-1944. Documente şi milrturii, Bucureşti, Editura 

Hasefer, 1991, p. 264. 
60 Nicolae Steinhardt, Juma/ul fericirii, Cluj-Napoca, Editura Dacia, 1991, p. 128. 
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În măsura în care se poate vorbi de contribuţia sa la salvarea vieţii a mii de evrei 
şi, după părerea noastră, se poate vorbi cu deplin temei, această contribuţie 
trebuie înţeleasă nu numai ca decisivă, hotărâtoare, ci şi consecventă. Desigur, 
într-un fel sau altul, evoluţia situaţiei militare de pe front şi-a pus pecetea asupra 
tuturor deciziilor pe care Mareşalul le-a luat, inclusiv în problema evreiască. Dar 
aceasta nu înseamnă nici într-un caz că poziţia ra faţă de o asemenea problemă a 
fost una de conjunctură. S-au întrebat cei ce formulează aceste acuzaţii dacă 
înfrângerile de pe front i-au determinat cumva pe stăpânii celui de-al treilea Reich 
să desfiinţeze lagărele de exterminare în masă? 

Le răsp'undem noi: nu numai că aceştia nu au desfiinţat lagărele de 
exterminare ci, dimpotrivă, chiar şi atunci când perspectiva pierderii războiului 
devenea tot mai clară, ei au făcut tot ceea ce le-a stat în putinţă ca să 
„funcţioneze" cu şi mai multă intensitate. Dacă Mareşalul Ion Antonescu ar fi 
intenţionat vreo clipă să procedeze la fel, este puţin probabil că ar fi putut cineva 
să-l oprească în a-i extermina pe evrei. Zadarnic încearcă să ne convingă Radu 
Lecca, în memoriile sale, că el a fost acela care i-a salvat pe evreii din România. 
Într-un anume fel, am putea spune că fără Mareşalul Ion Antonescu el nici nu ar fi 
existat. Căci activitatea sa în calitate de Comisar general pentru probleme 
evreieşti, atât cât a fost ea, nu poate fi cu adevărat înţeleasă decât numai ca o 
expresie a voinţei politice a Mareşalului. 

Din calculele noastre, în limbajul sec al cifrelor, rezultă că pe teritoriul aflat 
sub jmisdicţia statului român în anii 1940-1944 şi-au pierdut viaţa 102 274 evrei, 
din care 98 358 în lagărele din Transnistria. Unii dintre aceştia au fost împuşcaţi. 
Cei mai mulţi au murit însă de foame, de boli, de frig şi chiar de moarte naturală. 
În proporţii diferite, se înţelege, de moartea unora dintre ei, s-au făcut vinovaţi, pe 
de o parte, unele elemente din organele de administraţie şi poliţie, militari izolaţi 
ai armatei române, precum şi legionarii-gardişti, iar, pe de altă parte, trupele 
germane. Fiecare în parte şi toţi împreună, aceştia au săvârşit crime şi istoria nu-i 
va ierta niciodată. Căci este ştiut că iertarea ucide atunci când îi absolvă pe 
criminali. 

Deşi mai bine de 100 OOO de evrei şi-au pierdut viaţa în anii 1940-1944, nu 
putem, nu ne este îngăduit să nu subliniem că în nici o ţară dominată de nazişti n-a 
supravieţuit o aşa de mare proporţie a populaţiei evreieşti ca în România. Să fie 
acesta un siqiplu joc al întâmplării, al hazardului? Noi credem că nu. Cu riscul de a 
ne repeta, nu vom obosi să spunem mereu şi mereu nu numai cil M11re,11lul Ion 
Antonescu s-a opus constant directivelor Berlinului în problema evreiască, dar şi 
că, în acele condiţii deosebit de grele, el a asigurat, pe cât. i-a stat în putinţă, acel 
minim necesar ca evreii să-şi poată duce o viaţă proprie. ,,ln comparaţie cu ce s-a 
întâmplat în restul Europei - scria, pe bună dreptate, Marius Mircu - evreii din 
România au fost totuşi privilegiaţi. Au construit, pe bază de lege, o „ţară" aparte 
cu un guvern al lor, cu toate instituţiile aferente: religioase, sociale şi culturale. A 
fost posibilă o vastă acţiune de întrajutorare (cantine, îmbrăcăminte. bani), evreii 
aveau spitalul lor, şcoli de toate gradele (de la grădiniţe până la - cum nu 
avuseseră în vremuri normale - învăţământ superior), aveau teatrul lor, dramatic 
şi revuistic, filarmonica lor, aveau belşug de manifestări culturale, bibliotecile lor. 
o bună gazetă .săptămânală, au fost publicate un număr de cărţi. Toate acestea i-au 
ajutat pe evrei, i-au dispus,.în primul rând, să reziste, să suporte mai uşor urgia 
hitleristă. N-am să fac apologia acelor vremuri - îşi fixa el concluzia-, dar nici nu 
pot să nu ţin seama şi de aceste aspecte, care se datorează expres sau tacit 
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generalului Ion Antonescu"61 . Nici noi, Ia rândul nostru, n-am intenţionat în 
vreun fel să facem apologia acelor vremuri. Tot ceea ce am vrut să spunem a fost 
doar că acei care nu recunosc această realitate săvârşesc mai mult decât o eroare 
în plan ştiinţific, ei aduc o gravă atingere intereselor fundamentale ale poporului 
român. 

Profund încrezători în triumful adevărului, suntem convinşi că în anii ce yor 
veni noi date şi fapte vor pune şi mai bine în lumină adevărul că într-o vr~me a 
neomeniei, omenia tradiţională a poporului român a ieşit din nou biruitoare. 

61 Marius Mircu. M-am nilscut reporter, Bucureşti. Editura Cartea Românească, 1981, 
p. 488-489; vezi şi Radu Lecca, op. cit., p. 315-317. 
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